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دریچه خبر

جزئیات طرح ممنوعیت 
حضور حیوانات خانگی 

در فضای بازی بوستان ها
ایلنا: عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی جزئیات  �

طــرح ممنوعیت حضور حیوانــات خانگی در فضای 
بازی بوســتان ها را تشــریح کرد. حجت نظری درباره 
تصویب طرح جداسازی محل گردش حیوانات خانگی 
از محل بازی کودکان در بوستان های شهر تهران گفت: 
حدود ســه ماه پیش این طرح پس از بررسی نظرات 
کارشناســان و ســازمان های مردم نهاد فعال در حوزه 
حقــوق حیوانات تهیه و تدوین شــد و در نوبت طرح 
در جلســه علنی شورای شــهر تهران قرار گرفت که 
سرانجام در جلســه روز یکشنبه ۲۰ تیرماه یک فوریت 
آن با موافقت اکثریت اعضای شــورای شهر تهران به 
تصویب رســید و امیدوارم به زودی جزئیات آن نیز به 
تصویب برسد. نظری با بیان اینکه این طرح با امضای 
چند نفر از اعضای شورای شهر ازجمله بنده و خانم ها 
ناهید خداکرمــی، زهرا نژادبهرام و آقایان محمدجواد 
حق شــناس، احمــد مســجدجامعی، آرش میلانی، 
علی اعطا، مجید فراهانی، محمد علیخانی و افشــین 
حبیب زاده اعلام وصول شــد، اظهار کرد: این طرح با 
استناد به قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات شوراهای 
اسلامی کشــور و انتخاب شهرداران، شــهر دوستدار 
کودک و قانون شهرداری ها تدوین و نگارش شده است. 
عضو کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شــورای شهر 
تهران درباره هــدف از نگارش این طرح گفت: یکی از 
مطالبات مردمی ساماندهی موضوع حضور حیوانات 
خانگی در پارک ها و بوستان ها بود و ما شاهد آن بودیم 
که شهروندان مطالبات زیادی در این خصوص داشتند، 
اما متأســفانه هیچ قانون و مقرره ای در این خصوص 
وجود نداشت و شاهد یک نوع بلاتکلیفی در این مورد 
بودیم. به طوری که در تمام بوســتان ها شاهد حضور 
افراد با حیوانات خانگی بودیم و همین بلاتکلیفی نیز 
سلامت جسمی و روحی بسیاری از افراد را تحت تأثیر 
قــرار داده بود. این موضــوع در مواردی حتی موجب 
تنش بین شــهروندان نیز شــده بود. او ادامه داد: این 
طرح نیز در همین راستا تصویب شد و با توجه به اینکه 
کودکان عمدتا در زمین های بازی پارک ها حضور دارند، 
در این طرح تأکید شــد تــا از ورود حیوانات خانگی به 
دلایل بهداشتی و نیز امکان وحشت برخی از کودکان 
و حفاظت از آنان جلوگیری شود و در عین حال تأکید 
شد در دیگر نقاط پارک ها و بوستان ها نیز این حیوانات 
به شــرط همراهی و نظــارت صاحبان خــود امکان 

حضور پیدا کنند.

زنان باردار و فرزندان خردسال 
بیمه می شوند

شــرق: معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان  �
بیمه سلامت گفت: از این پس زنان باردار و فرزندان 
خردســال آنها تحت پوشــش بیمه پایه ســازمان 
بیمه ســلامت قرار خواهند گرفت. مهدی رضایی 
گفت: با عنایت بــه تخصیص منابع مالی در قالب 
ردیف بودجه از ســوی مجلس شورای اسلامی در 
قانون بودجه ۱۴۰۰ و همچنین دســتور مدیرعامل 
ســازمان بیمه سلامت ایران، از این پس زنان باردار 
و فرزندان خردســال آنها تحت پوشش بیمه پایه 
سازمان بیمه ســلامت قرار خواهند گرفت. معاون 
بیمه و خدمات ســلامت ســازمان بیمه ســلامت 
افــزود: زنان باردار فاقد پوشــش بیمه ای ســاکن 
مناطق شــهری و روستایی و نیز عشــایر به همراه 
فرزندان خردسال آنها می توانند با مراجعه به دفاتر 
پیشــخوان دولت طرف قرارداد یــا از طریق آدرس
 https://eservices.ihio.gov.ir/isc/ جهت برقراری 
پوشش بیمه اقدام کنند. موضوع این بخش نامه به 
تمامی مراکز و واحدهای بهداشــتی درمانی تابعه 
جهت هدایت زنان باردار فاقد پوشش بیمه پایه و 

فرزندان خردسال آنها ابلاغ شده است.

پلاک کوبی معابر  مه لقا ملاح و 
هادی فهیمی

شرق: آیین پلاک کوبی معابر به نام دکتر «مه لقا  �
ملاح»، مهندس «هــادی فهیمی» و پنج خیابان و 
بوستان دیروز با حضور «سیدآرش حسینی میلانی» 
عضــو هیئت رئیســه رئیس کمیته محیط  زیســت 
و خدمــات شــهری و «محمدجواد حق شــناس» 
رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی در منطقه 
یک شــهرداری تهران برگزار شــد. مه لقا کاشفی، 
عضو هیئت مدیــره جمعیت زنان مبارزه با آلودگی 
محیط  زیســت در ابتدای آییــن پلاک کوبی خیابان 
«مه لقا ملاح»، با اشــاره به نقش و تلاش های مادر 
محیط زیســت ایران، از تلاش های شــورای شــهر 
تهــران در پاسداشــت نام و تلاش هــای فعالان و 
بزرگان محیط زیست تقدیر و تشکر کرد. «سیدآرش 
حســینی میلانی» نیز در این مراســم گفت: بســیار 
خوشحال هســتم که در مدیریت شــهری تهران، 
معابــر و خیابان هایــی به نــام بــزرگان و فعالان 
محیط زیســت نام گذاری شــده و امروز نخســتین 
پلاک کوبی این نام گذاری ها انجام می شود. این عضو 
هیئت رئیسه شورای شهر با تأکید بر اینکه مدیریت 
شــهری در دوره پنجم برای حفظ نام و پاسداشت 
بزرگان محیط زیســت تلاش می کنــد، اظهار کرد: 
مه لقا ملاح نه فقط برای حفاظت از محیط زیست 
ایران، بلکه برای حفاظت از محیط زیســت تهران 
هم تلاش های زیادی انجام داده اســت. هنگامی 
که بحث بنزین های پتروشــیمی مطرح و آلودگی 
زیادی برای تهران ایجاد کرده بود، ایشــان فعالانه 
بــرای حمایت طلبــی از هوای پاک کوشــیدند که 
موجب امیدواری بســیاری از فعالان محیط زیست 
شــد. در ادامه این آیین، محمدجواد حق شــناس، 
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر 
تهران خاطرنشــان کرد: مه لقا ملاح بیش از هشت 
دهــه از عمر خویش را برای حفظ محیط زیســت 
و بهترشدن حال شــهر تهران و کشور ایران صرف 
کرده که این تلاش ها قابل تقدیر است. در پایان این 
آیین، از پلاک خیابان «مه لقا ملاح» رونمایی شــد و 
حسینی میلانی، حق شناس و موسوی با حضور در 
منزل مادر محیط زیست ایران، با بانو «مه لقا ملاح» 
دیــدار و از تلاش هــای کم نظیــر او در حفاظت از 

محیط زیست تقدیر کردند.
 

 ادامه آتش گسترده در ۳ منطقه 
جنگل های نارک گچساران

ایســنا: فرمانده یگان حفاظــت منابع طبیعی  �
اســتان کهگیلویه و بویراحمد گفت: آتش در بیشتر 
نقاط جنگل های نارک کنترل شد اما در سه منطقه 
دیگر آتش گســترده است. ســرهنگ محمد داور 
افــزود: نیروهای زیادی منتظــر انتقال با بالگرد به 
ارتفاعات جهت کمک بــه اطفای حریق جنگل ها 
هســتند اما تنها یک بالگرد وجود دارد. هم اکنون 
تنها با بالگرد هلال احمر در حال انتقال نیرو ها به 
ارتفاعات جهت اطفای حریق هستیم. از مسئولان 
و متولیان امــر انتظار داریم بالگردهای بیشــتری 
را بــه منطقه اعــزام کنند تا ســرعت کنترل آتش 
بیشتر شــود. داور از مردم، تشــکل های مردم نهاد 
و دســتگاه های مختلــف جهــت اطفــای حریق 
جنگل های گچساران اســتمداد طلبید و بیان کرد: 
نیروها خســته شــدند و برخی از آنها رفتند. آتش 
جنگل های گچســاران در حال گســترش اســت و 
هم اکنون جنگل های منطقه حفاظت شده خامی، 
مارین، ارتفاعات فتح و گناوه لری در حال سوختن 
هســتند. گفتنی اســت که آتش ســوزی جنگل ها 
و مراتــع ارتفاعات منطقه «نارک» در شهرســتان 
گچســاران اســتان کهگیلویه و بویراحمد از ساعت 
۲۳ پنجشنبه شــب آغــاز شــده و پــس از حدود 
۵۹ ســاعت تلاش از زمین و هوا توســط نیروها و 
بالگردها، به علت وزش باد شدید، دمای هوای۵۰ 
درجه سانتی گراد، سخت گذر و صعب العبوربودن 
منطقه و شــیب تند همچنان ایــن آتش خاموش 
نشده و ادامه دارد. همچنین یک مورد آتش سوزی 
دیگر در جنگل های منطقه حفاظت شده «خامی» 

و «مارین» نیز شروع شده است.

شرق: با افزایش فوتی ها و مبتلایان به کرونا، در اوج 
پیک پنجم کرونا قرار داریم و کرونا روزانه رکودهای 
جدیــدی را جابه جــا می کنــد. بنا بر اعــلام وزارت 
بهداشــت، از ۲۰ تــا ۲۱ تیرماه ۲۰هــزارو ۸۲۹ بیمار 
جدید کووید ۱۹ در کشور شناسایی شدند و متأسفانه 
۱۸۲ نفر نیز در همین بازه زمانی جان خود را از دست 
دادند. تاکنــون چهارمیلیون و ۹۰۷هزارو ۵۴۵ نفر دُز 
اول واکســن کرونا و دو میلیــون و ۱۴۹هزارو ۷۱۲ نفر 
نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکســن های 
تزریق شــده در کشــور به هفت میلیــون و ۵۷هزارو 
۲۵۷ دُز رســید. مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور 
بــه ســه میلیون و ۳۹۴هــزارو ۲۷۹ نفــر و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۸۶هزارو ۴۱ نفر رســید. 
ســه هزارو ۷۹۰ نفر از بیماران مبتــلا به کووید ۱۹ در 
بخش  مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. درحال حاضر ۱۴۳ شهر کشور در وضعیت 
قرمز، ۱۸۶ شــهر در وضعیت نارنجی و ۱۱۹ شهر در 

وضعیت زرد قرار دارند.
همچنین معاون درمان ســتاد مقابله با کرونا در 
استان تهران با اشاره به افزایش بستری های ناشی از 
کرونا در تهران گفــت: «ویروس در گردش در تهران 
عمدتا ویروس کرونــای دلتا یا همان واریانت هندی 
است». به گفته دکتر نادر توکلی درحال حاضر میزان 
بستری های ناشی از ابتلا به کرونا در استان تهران بالا 
رفته و به طور کلی اکنون در کل استان تهران نزدیک 
شش هزارو ۷۰۰ بیمار بســتری هستند. همچنین در 
حال حاضر روزانه حدود هزارو ۵۰۰ بستری جدید در 

تهران داریم.
او با بیان اینکه تعداد بیماران ســرپایی هم بسیار 
بالا رفته به ایســنا گفت: «طبق آخرین آمارها در روز 
گذشته حدود هشت هزارو ۶۰۰ بیمار سرپایی و هزارو 
۳۰۰ بیمار بســتری جدید داشته ایم که درحال حاضر 
شــش هزارو ۷۰۰ بیمار بســتری در بیمارستان های 
اســتان تهران داریم. آی ســی یوها هــم طبیعتا در 
این شــرایط پر اســت، اما با جابه جایی ها یا بازکردن 
آی ســی یو های جدید مدیریت می کنیم. در کل ما با 
تمام بیمارستان های اســتان تهران جلسات آمادگی 
را برگزار کردیم و بیمارســتان ها اعلام آمادگی کردند 
تا ظرفیت تخت هایشــان را افزایــش دهند. ویروس 
در گــردش در تهران عمدتا ویــروس کرونای دلتا یا 
همان واریانت هندی است؛ بنابراین بر اساس چیزی 
که درحال حاضر می بینیــم، ویروس غالب در تهران 

کرونای دلتاست».
افزایــش  از  نیــز  بهداشــت  وزارت  ســخنگوی 
بیماران ســرپایی و بستری در هفته گذشته خبر داد. 
سیماســادات لاری درباره آخریــن وضعیت بیماری 
کووید۱۹ در کشور گفت: «میانگین بروز موارد بستری 
کرونــا مثبت در کشــور ۱۲، ۱۳ نفر بــه ازای هر صد 
هزار نفر جمعیت گزارش شــده است و استان های 

ایلام، یزد، کرمان، مازندران و بوشهر به ترتیب دارای 
بیشــترین میزان بروز موارد بســتری کرونا مثبت در 
کشور بودند. همچنین میانگین بروز موارد مرگ و میر 
ناشــی از بیماری حدود ۱۲، ۱۳ نفــر به ازای هر یک 
میلیون نفر اســت و استان های سیستان و بلوچستان، 
یزد و بوشهر دارای بیشترین موارد مرگ و میر ناشی از 

بیماری ناشی از ویروس کرونا هستند.
بنا بر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، لاری 
اظهــار کرد: «ویروس جهش یافته نوع دلتا ســرعت 
تکثیر و شــیوع بالاتری نســبت به جهش های قبلی 
ویروس کرونا دارد و با توجه به شــیوع گســترده آن 
در بســیاری از نقاط کشــور، لزوم پایبندی به رعایت 
پروتکل هــای بهداشــتی بیش از هر زمــان دیگری 
اهمیت دارد و در صورت تداوم روند کاهشــی عمل 
به دســتورالعمل های بهداشتی، شــرایط بیماری در 

کشور به مراتب سخت تر خواهد شد».
حالا دو روزی می شود که سامانه ثبت نام واکسن 
برای گروه سنی جدید باز شده است. در همین رابطه 
روز گذشته فرمانده عملیات مقابله با کرونا در تهران 
با اشــاره به ثبت نام واکسیناسیون سنین ۶۵ سال به 
بالا گفت: «سامانه به گونه ای طراحی شده است که 
افراد بالای ۶۵ ســال می توانند ثبت نــام کنند اما به 
دانشگاه ها ابلاغ شده که تلقیح واکسن فعلا برای ۶۸ 
تا ۷۰ ســال انجام شود؛ بنابراین از مردم می خواهیم 

بدون دریافت پیامک و نوبت دهی مراجعه نکنند».
علیرضــا زالی تصریح کــرد: «در اســتان تهران 
پیش بینی می کنیم حدودا بالغ بر ۴۰۰ هزار نفر گروه 
ســنی بالای ۶۰ سال داشــته باشیم که بخش اعظم 
آنها در گروه سنی ۶۵ تا ۷۰ سال هستند. همان گونه 
که اعلام شد، گروه سنی که اکنون فراخوان شده اند، 
از ۶۸ تا ۷۰ سال هستند که در مجموع نحوه حضور 
مردم بر اساس ثبت نام در سامانه salamat.gov.ir و 

نوبت دهی و دریافت پیامک است».
او درباره شــرایط فعلی کرونــا در تهران نیز بیان 
کرد: «آخرین آمار نشــان می دهد با فرایند رو به رشد 
در شــاخص ها مواجه هستیم. دیروز بالغ بر ۱۴هزارو 
۸۰۰ مراجعه در حوزه ســرپایی داشتیم و هزارو ۱۵۰ 
مورد جدید بســتری کردیم و ۹۰۰ ترخیصی داشتیم 
و با این حســاب مجموع بیماران بســتری تهران به 
شش هزارو ۶۱۰ بیمار رســیده که نسبت به روزهای 
قبل افزایش داشته اســت. البته شاخص مرگ و میر 
تهران هنوز خیلی متناسب با میزان مراجعه سرپایی 
افزایش نداشــته اســت که می تواند بــه علت تأثیر 
تأخیری این موضوع باشد یا اینکه شاید در خیز پنجم 
چون ســوش دلتا غالب اســت، فقط سرایت پذیری 
افزایش یافته باشد؛ زیرا برخی منابع علمی می گویند 
ممکن است است ویروس فی نفسه منجر به افزایش 
مرگ و میر نشــود. به طــور کلی این موضــوع هنوز 

برایمان قابل تحلیل نیست و باید صبر کنیم».

دلتا، ویروس غالب در کشور

ســامانه شفافیت شــهرداری تهران که برای شــفاف کردن و شیشه ای شدن 
اقدامات این نهاد طراحی شــده است، گویا خود به محل مناقشه و کدرکردن 
برداشت از موضوعاتی که در آن بارگذاری شده تبدیل شده است. سروصدای 
اخیر بر ســر برخی قراردادهایی که در این ســامانه قرار گرفته، خود گواه آن 
اســت که هم روزنامه نگاران هنوز درنیافته اند چگونه از آن بهره لازم را ببرند 
و گــزارش و تحلیلی بدهند که به فهــم ماجرا کمک کند و هم خود ســامانه 
ایرادهای اساسی دارد که نمی گذارد برداشــت درستی از آن صورت پذیرد. 
البته خب محل ســؤال اســت چرا این قدر دیر و چرا بعد از چند سال که این 
ســامانه دارد چنین کاربــردی و رو بازی می کند، برخــی موضوعاتش برای 
برخی محل پرســش و مناقشه قرار گرفته اســت؟ با عباس عبدی از مواجهه 
روزنامه نگار با این پرســش ها و محل های تلاقی این روزها سؤال کرده ایم و 
اینکه روزنامه نگار چه باید بکند و شــبه روزنامه نگار در چنین وضعیتی چطور 
خودش را نشان می دهد و از ســوی دیگر نهاد هایی مثل شهرداری که چنین 

سامانه هایی دارند، چه مواجهه یا عکس العملی باید داشته باشند.

 تفاوت شفافیت با افشاگری چیست؟ شفافیت و پاسخ گویی را چگونه  �
باید مدیریت کرد تا تبدیل به مچ گیری و افشاگری نشود؟

افشــاگری مربوط به مرحله پیشاشــفافیت اســت. وقتی شفافیت وجود 
نــدارد، عــده ای می روند ســراغ تحقیق و بررســی و اطلاعاتی را به دســت 

می آورند و افشاگری می کنند.
اما وقتی شــفافیت وجود دارد، افشــاگری دیگر معنا ندارد و باید گزارش 
و تحلیل عینی و روشــن بر اساس موارد شفاف شــده تهیه و منتشر کرد. اگر 
یک نهاد خودش اطلاعات را منتشــر کرده دیگر چه چیزی را باید افشــاگری 
نامیــد؟ بنابرایــن باید انتظار داشــت روزنامه نگاران و محققان از شــفافیت 
اطلاعات استفاده کرده و گزارش های تحلیلی دقیق تری را بر اساس اطلاعات 

شفاف شده نگارش کنند.
 وظیفــه اخلاقی روزنامه نگاران در شــرایط امروز که هــر فرد به طور  �

مستقل رسانه های خود را در شبکه های اجتماعی دارد، چیست؟
واقعیت این است که وظیفه اخلاقی روزنامه نگار، در درجه اول تعهد به 

حقیقت و واقعیت است. این مهم تر از هر چیز دیگری است.
البتــه اصول دیگــری هم وجود دارد که چیزی نیســت جز رعایت منافع 
عمومی مردم، به طوری که ممکن اســت گاهی در تطبیــق و تطابق کامل با 
حقیقت قرار نگیرد؛ برای مثال ممکن اســت حقیقتی وجود داشته باشد که 
ســیلوهای گندم کشور خالی شده اســت. این یک حقیقت است. انتشار این 
خبر ممکن اســت مفید یا زیان بار باشــد. مفید از این جهت که در مســئولان 
حساســیت ایجاد کند که برای واردات و تأمین گندم اقــدام کنند، اما ممکن 
اســت زیان بار باشد و مردم را به سمت نانوایی روانه و قحطی تصنعی ایجاد 

کند.
بنابراین درعین حال که حقیقتی وجود دارد ممکن است نکاتی فراتر از آن 

هم وجود داشته باشد که آنها هم باید مورد توجه قرار گیرد.
انجام این وظیفه حرفه ای ربطی به اینکه در رســانه مســتقل یا شــبکه 
اجتماعی بنویسید یا یک روزنامه بنویسید ندارد، بلکه باید همه جا این اصول 
حفظ شــود؛ اما وقتی یــک خبرنگار در رســانه ای مثل روزنامه می نویســد، 

مســئولیت اخلاقی انتشــار مطالبش نه تنها بــا خودش بلکه با ســردبیر و 
مدیرمســئول نیز هست؛ اما در رسانه مســتقل خودش این نظارت ها نیست 
و کل مسئولیت متوجه خودش اســت و در این حالت خبرنگاران باید بیشتر 

دقت کنند.
 با توجه به درآمدهای محدود در حوزه خبرنگاری و روزنامه نگاری، به  �

نظر شــما حضور این افراد در روابط عمومی ها چه تأثیری بر استقلال این 
قشر خواهد گذاشت؟

یقینــا اثرات منفی دارد، ولی روزنامه نگارانــی که در حوزه روابط عمومی 
فعالیــت می کنند، باید نشــان دهنــد در این حوزه مشــغول هســتند و کار 
روزنامه نگاری نمی کنند و پس از برگشتن به عرصه روزنامه نگاری لازم است 
حداقل های ضروری اصول این حرفه را همچنان رعایت کنند. ایفای نقش در 
دو بخش روزنامه نگاری و روابط عمومی برای یک شــخص مشکلاتی خواهد 
داشت. همچنین مشــکلات درآمد و بسیاری از مسائل دیگر نیز در این حرفه 

وجود دارد که منشأ این رفتارهاست و بر همگان روشن.
 گاهی دیده شده است روزنامه نگاران مسائل و اختلافات شخصی خود  �

را وارد عرصه حرفه ای و کاری خود کرده اند؛ برای مثال گفته می شود نقد 
قراردادهای خبرنگاران با شــهرداری از سوی سایر فعالان این حوزه، یک 

تسویه حساب شخصی است؟
به طورکلی نمی توان به انگیزه های شــخصی دیگران پرداخت. برای بنده 
مهم نیســت هنگامی که یک نفر، شخص دیگری را نقد می کند چه انگیزه ای 
دارد؛ برای مثال اگر کسی من را نقد کند، به جای اینکه آن نقد را پاسخ دهم، 
نباید به دنبال انگیزه خوانی نقد او باشم که این فرد با چه انگیزه  شخصی این 
صحبت را داشــته. خب اصلا با انگیزه شخصی باشد، اشکالی ندارد. اگر کار 
من نادرست است، به انگیزه شخص کار ندارم و ایرادی ندارد که نقد کند، در 

هر حال من باید از کار خودم دفاع کنم.
بنابرایــن نمی توان منتقدان را از طریق انگیزه هایشــان تخطئه کرد؛ برای 
نمونــه روزنامه نــگاران اصلاح طلب بیشــتر اصولگرایان را مــورد نقد قرار 
می دهند و برعکس، کسی نمی گوید انگیزه شخصی دارند. خب اینها دو گروه 
مختلف هســتند که ایــن  کار را علیه یکدیگر انجام می دهند و ممکن اســت 
خودشــان را کمتر نقد کنند و بالعکس. اما یک نکته وجود دارد، هنگامی که 
شخص به یک مســئله توجه غیرمتعارفی نشان می دهد، اثرگذاری نقد خود 
را از دست می دهد و همه گمان می کنند او مسئله شخصی دارد و اعتبارش 

زایل می شــود؛ بنابراین ما به جای اینکه به تخطئه انگیزه های افراد بپردازیم 
که واقعا قابل ســنجش نیســت، باید به اصل نقد آنها توجه کنیم. استفاده 
ناقص از اطلاعات، حق شــکایت و پیگیری بــرای صاحب محتوا و اطلاعات 

را ایجاد می کند.
 در قضیه اخیر دیده شــده افرادی با اســتفاده از ســایت شفافیت و  �

مخدوش کردن اطلاعات مندرج در این ســایت، قصد حمله به شهرداری 
را دارند. چطور می توان هم از شفافیت اطلاعات دفاع کرد هم جلوی این 
قبیل امور را گرفت؟ با توجه به اینکه ایجاد شبهه با اعلام تنها رقم و عنوان 

قرارداد خیلی ساده تر از دفاع و روشن کردن اصل ماجراست؟
مشــاهده سایت و انتشــار محتوای آن ســاده ترین اقدام اســت. وظیفه 
روزنامه نــگار بعد از این مرحله اســت کــه با پیگیــری و دنبال کردن محتوا 
به دنبــال جزئیات باشــد؛ بــرای مثال باید شــرح دهد قــرارداد موجود، چه 
موضوعی داشــته و عملکرد طرف قرارداد چگونه بوده است. اگر اعتراضی 
به موضوع یا جزئیات آن دارد، در این مرحله عنوان کند. صرف منتشــرکردن 

این اطلاعات و بیان یک عنوان کلی برای تأیید یا ردکردن آن کافی نیست.
برای اینکه موضوع شــفاف تر شود، فرض کنید کســی پولی می گیرد که 
فیلم تبلیغاتی بســازد. ممکن اســت یک میلیارد ریال بــرای این کار دریافت 
کنــد. این احتمال هســت که این مبلــغ برای یک فیلم دو دقیقه ای باشــد یا 
۵۰ فیلــم دو دقیقــه ای. خب این فــرق می کند ولی در عنوان طرح یکســان 
نوشــته می شــود. این عدد برای فیلم یک دقیقه ای نامتعارف تلقی می شود، 
درحالی که برای تولید ۵۰ فیلم دودقیقه ای نامعقول نیســت. برای همین در 
این موضوعات جزئیات خیلی مهم اســت. شــنیدم درباره آقای مهرگان این 
نکته رعایت نشــده که صد فیلم کوتاه یک دقیقه ای را یک فیلم یک دقیقه ای 

یا بیشتر اعلام کرده اند.
 آیا این انحراف شــفافیت نیست که تمرکز جریانی بر یک هزارم بودجه  �

شهرداری برای یافتن تخلف باشد، حال آنکه اصل تخلفات در جایی دیگر 
رخ می دهد و جامعه باید به آن حساس شود؟

اول اینکه این موارد عجیب نیســت و کم کم جا می افتد و باید از شفافیت 
دفــاع و آن را تکمیل کــرد؛ مثلا قراردادها را هم ضمیمــه کرد و در مراحل 
پیشــرفته تر عملکردها را هم اضافه کرد تا همه چیز روشن باشد؛ اما نکته ای 
که شما گفتید شــاید به لحاظ احتجاجی گفتنش خوب است، ولی نمی توان 

به آن اتکا کرد.
شــما فرض کنید من دروغی را گفته باشــم و شخصی به من بگوید شما 
یــک دروغ گفته اید؛ این نکته مهمی اســت که فــرد مقابل فقط یک دروغ از 
من داشــته و این در میان افراد بســیار دروغ گو یک نقطه مثبت است؛ اما من 
نمی توانم به او بگویم که برو و کســانی را که هــزاران دروغ گفته اند، پیدا و 

نقد کن.
اگر کسی به یک مجموعه یک ایراد کوچک بگیرد، نشان می دهد ایرادهای 
بزرگ را به آن وارد ندانســته و اگر بی خود به یک نهاد پیله کند، مخاطب نیز 
متوجه ماجرا می شــود که این روزنامه نگار حاضر نیست به موضوعات مهم 
و اساســی بپردازد و صرفا به موضوعات کوچک و کم اهمیت پرداخته است. 
درهرحال مجموعه ای که به خود اعتماد دارد، باید از طرح ایرادهای کوچک 

هم استقبال کند و آنها را یا پاسخ دهد یا بپذیرد.

گفت وگو با عباس عبدی درباره سامانه شفافیت شهرداری تهران و آنچه یک روزنامه نگار باید بداند

افشای حقیقت یا عدم آگاهی از شفافیت
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